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1. Historie organizace od jejího založení 1919  
 

Tělovýchova ve Velkém Dřevíči 

V obci před druhou světovou válkou působily tři tělovýchovné 

organizace a to DTJ, Sokol a Orel a jednu dobu se zde hrál i fotbal.  

 

DTJ 

Dělnická tělovýchovná jednota DTJ byla v obci velmi činným spolkem, 

jejíž příznivci byli z řad sociálních demokratů. DTJ byla ve Dřevíči 

založena již v září roku 1911 v hostinci u Vavřenů (č.p. 106 - 

Sparta) 23 členy, z nichž někteří chodili cvičit do Hronova. 

V ustavující schůzi byl také ustanoven divadelní odbor a později 

odbor hudební. Činnost DTJ byla v hostinci „Na Špici“, kde se 

cvičilo, pořádaly se taneční zábavy, večírky a divadla i pro děti.  

V roce 1912 jednota zakoupila divadelní jeviště „ Na špici“ od 

Národní jednoty severočeské za stávající dluh 424 korun. Divadla se 

hrála v letech 1911 až 1935 59x pro dospělé a 3x pro děti, což je 

průměr 3 divadla ročně. V roce 1922 bylo za konzumem u Benešů 

zřízeno letní cvičiště. Veřejná cvičení ve Dřevíči v letech 1912 až 

1934 byla 9x. Cvičit se zajíždělo i do okolních jednot. V roce 1924 

bylo na jevišti „ Na Špici“ instalováno elektrické osvětlení a 

zakoupeno 50 židlí. V roce 1929 byl založen volejbalový odbor. 

V roce 1934 byl zakoupen a zdarma vyšit vlastní prapor.  

Ten byl poprvé slavnostně rozvinut 26. srpna 1934 při místním 

veřejném cvičení  na louce vedle řeznictví u Michálků. Cvičební 

činnost byla omezena v dubnu 1935 zákazem hostinského Trunečka, 

který zakázal cvičení na sále. Povolil jen večírky, divadla a 

podobné akce. Cvičilo se jen venku. Po roce 1935 se snížila činnost, 

i když 13. června 1937 jednota konala obvodové cvičení na Židově a 

Štirandově louce. Úpravu cvičiště dělali společně s místním Orlem. 

Za německé okupace činnost zanikla. 

 

Orel 

Orel byl další tělovýchovnou organizací působící ve Dřevíči. Jeho 

příznivci byli ze strany lidové. Navazoval na předchozí jednoty 

katolické mládeže před 1. světovou válkou. V obci byl Orel založen 

počátkem roku 1929. 29. června 1930 pořádá okrskové cvičení na 

Židově louce (v místě tělocvičny u školy) a večer veselici 

v hostinci u Čepelků. 20. června 1937 se okrskové cvičení konalo na 

Štirandově a Židově louce, týden po cvičení DTJ. Dopoledne  byla 

sloužena na připraveném oltáři slavnostní mše za deště pod deštníky. 

Odpoledne se cvičilo na mokrém cvičišti a po koncertě byl věneček 

v hostinci u Thérů (č.p. 106). V říjnu 1937 Orel kupuje v dražbě 

truhlárnu pana Klímy č.p. 159 pro spolkové účely. V únoru 1942 ji 

pronajímají truhláři Fr. Hornychovi. V říjnu 1942 je Orel zrušen. 

Při jednání v červnu 1945 členové Orla souhlasí se sloučením do 

Sokola za podmínek, aby byl brán zřetel na křesťanský charakter 

Orla. 28. února 1948 je Orel rozpuštěn.  

 

Fotbalový klub 

Fotbalový klub SK Velký Dřevíč byl v obci založen v březnu 1929. 

Členů klubu bylo 22 a 9 starých pánů. Hřiště bylo vedle cestičky, 

která vedla z mostu naproti školce k lesu, na pravé straně na 

katastru Nízkého Dřevíče. Nejdříve bylo travnaté, potom bylo pokryto 

škvárou. Bylo ohrazeno prkenným plotem. Obci Nízký Dřevíč se platila 
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dávka z prodaných vstupenek. Mužstvo hrálo celkem dobře, dokonce 

jeden rok vyhrálo mistrovství župy. Staří páni hráli pro obveselení. 

Klub finančně podporoval hostinský Čepelka a textilní továrna Aug. 

Škopa. Prvním předsedou byl František Rýdl, druhým ředitel firmy pan 

Müler a třetím František Červinka. Jednatelem byl Josef Dítě a 

později pan Slovák. Úbory šila paní Bernardová. Činnost klubu trvala 

do roku 1936, tedy asi 7 let.  

          

Sokol 

Tělovýchovná jednota Sokol byla ve Velkém Dřevíči založena na 

ustavující schůzi konané 3. května 1919 v hostinci u Vavřenů (č.p. 

106). Byl to odbor mateřské jednoty v Rokytníku, kam část 

dřevíčských občanů chodila cvičit. Ve školní kronice psané řídícím 

učitelem Tylšem jsou vypsáni zakládající členové a jejich funkce. 

První cvičení bylo „Na Špici“ a tam se cvičenci dostali do konfliktu 

s několika předáky DTJ. Proto bylo rozhodnuto, že Sokol bude cvičit 

u Vavřenů. V roce 1924 se cvičenci zúčastnili sletu Jiráskovy župy 

v Hronově. 9. června 1929 bylo okrskové cvičení na louce v místech 

dnešní tělocvičny a večer byl sokolský věneček na sále hostince č.p. 

106. Sokol na sále později konal různé zábavy na příklad Mikulášský 

večírek, silvestrovské zábavy, plesy a divadelní představení. V roce 

1937 proběhlo několik akcí: župní cvičení ve Velkém Poříčí, 

štafetový běh a potom večer sraz s projevy k X. sletu s poslechem 

radia. 16. května 1938 bylo okrskové cvičení v místech tělocvičny a 

k tomu akce na koupališti a na hřišti. Byla to příprava na X. slet 

Sokola, kterého se zúčastnili i místní cvičenci. Dne 12. dubna 1941 

bylo nařízeno zrušení Sokola. 1. června 1945 se sešli zástupci tří 

tělovýchovných organisací, kteří jednali o sloučení tělovýchovy 

v obci. Bylo dohodnuto sloučení pod Sokol Velký Dřevíč.  

Po roce 1948 mohly vesnické organizace pod hlavičkou sjednocené 

tělovýchovy  vystupovat pod názvem TJ Sokol, ale původní emblém 

nemohly používat. Po změně režimu v roce 1989 se TJ Sokol pod Českou 

obec sokolskou nevrátil a nadále používá název Tělovýchovná Jednota 

Sokol a má svoje vlastní logo.  

 

SOKOLSKÉ HŘIŠTĚ NA LOUCE 

Sokolské hřiště o výměře 3700 m2 sloužilo hlavně mládeži. Skoro 

denně se zde přes léto hrál fotbal nebo volejbal. Někdy se hrálo 

současně na bývalém fotbalovém hřišti u cestičky z mostu u školky 

k lesu. Hřiště se využívalo i k jiným společenským akcím. 

 

8. června 1947 zorganizoval Sokol na svém hřišti u splavu okrskové 

cvičení, které bylo přípravou na XI. všesokolský slet v Praze.  

V roce 1960 Sokol vybudoval na hřišti zděné kabiny. Byl srovnán 

terén pro kluziště, na němž se za příznivé zimy bruslilo, a hrál 

hokej.  

21.6.1961 se družstvo volejbalu se umístilo v Teplicích na 2. místě. 

3.5.1962 se začíná v Sokole rozjíždět volejbalový oddíl.  

20.2.1964 Simon žádá o zakoupení trubek na oplocení volejbalového 

hřiště. 

21.5.1964 se uvažuje o zakoupení antuky na volejbalové hřiště. 

8.8.1968 bylo jednáno o oplocení hřiště a oplechování střechy kabin. 

10.4.1969 p. Ducháč žádá o výměnu pozemků za hřiště Sokola na Louce. 

Po roce 1970, kdy se budoval autokempink, bylo hřiště na popud MNV 

Hronov rozděleno na čtyři parcely a prodáno stavebníkům. 
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VOLEJBAL + AREÁL KURTŮ 

Ale až v roce 1972 se budoval volejbalový areál TJ Sokol na pozemku 

u autokempinku, který mu byl přidělen jako náhrada za pozemek hřiště 

u splavu.  

13.9.1973 - došla škvára na výstavbu volejbalového hřiště. 

20.5.1974 - dovezena část antuky na hřiště – bude se pokládat. 

5.11.1974 - 3 hřiště na volejbal jsou hotova, antuka uválcována, 

cena antuky 14.600 Kč.  

19.8.1975 - první zmínka v zápise o volejbalovém turnaji. 

 

TĚLOCVIČNA 

Po druhé světové válce se cvičení Sokola přemístilo do sálu hostince 

„Na Špici“, kde též byly pořádány zábavy a dětské karnevaly, šachové 

turnaje a jiné akce. Hostinský Jednoty Hronov na sále pořádal 

pravidelné čaje. Hygienické podmínky pro cvičení nebyly dobré a tak 

vedení TJ Sokola uvažovalo o stavbě tělocvičny. Řešení se hledalo 

v získání financí.  

5.11.1974 Ladislav Ducháč informuje o výstavbě tělocvičny, TJ 

přispěje částkou 100.000 Kč. 

10.12.1974 - byla uzavřena hospodářská smlouva s MNV a převedli jsme 

50.000 Kč na výstavbu tělocvičny.  

10.1.1975 - na MNV bylo už předáno na výstavbu tělocvičny 110.000 

Kč. 

21.8.1975 - konstrukce na tělocvičnu je složena za hasičárnou. 

MNV Hronov se rozhodl ke stávající školní budově provést přístavbu i 

s tělocvičnou. Ve školním roce 1977-78 se započalo s přístavbou a 

1.12.1981 byla otevřena tělocvična na niž TJ Sokol přispěl částkou 

200.000 Kč. 

 

KOUPALIŠTĚ 

8.7.1969 Laďka Štirand oznamuje, že plány na taneční parket jsou 

hotovy. 

31.7.1969 Áda Beran oznamuje, že hrubá část parketu je hotova a má 

se dobrousit - uvedeny finanční záležitosti spojené s parketem, 

peníze Sokol část dal, část si vypůjčil (i od hasičů). 

11.9.1969 Městský výbor dal na parket většinu materiálu a proto jsme 

povinni zaplatit jim 4.000 Kč. 

15.1.1971 bylo rozhodnuto, že bude vybudován trvalý stánek.  

(přístřeší) pro hudbu u parketu dle projektu p. Štiranda. 

20.1.1971 dohotovil se parket a začíná se budovat mušle. Zvolen nový 

výbor TJ a práce bude po novu. 

22.4.1971 - nutno dokončit mušli pro hudbu. 

28.1.1972 - mušle a parket jsou majetkem TJ. 

27.5.1972 byl postaven horní stánek za pomoci p. Matěny v hrubé 

stavbě.       

Výtěžek ze zábav měl být základem pro vybudování tělocvičny. 

 

VEDENÍ TJ 

11.2.1968 byl Petr Lelek zvolen do výboru TJ místo Mileny Térové. 

12.1.1969 byla ustavující schůze, kde byl předsedou zvolen Áda 

Beran, místopředsedou Jan Vlach. 

25.1.1973 - předsedou TJ byl zvolen Jan Vlach.               

30.1.1976 - předsedou TJ zvolen Vlach František.              
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Dalšími předsedy oddílu byly Jaromír Beran, Milan Bitnar a nyní 

Kateřina Köhlerová.  

Jednateli byly kromě Petra Lelka následně Pavel Souček a od roku 

1998 Libor Lelek.  

 

FOTBALOVÉ HŘIŠTĚ 

V roce 2002 zakoupil Sokol pozemek za sochou svatého Jana 

Nepomuckého vedle bytovky a vybudoval zde oplocené víceúčelové 

veřejně přístupné sportoviště. Tím, že bude sportoviště sloužit 

veřejnosti TJ Sokol obdržel grand od Královéhradeckého kraje 

z ministerstva školství ve výši 100.000 Kč. Celkové náklady 

k dnešnímu dni již ale činily cca 500.000 Kč.  

 


